



HOUSE OF COMMONS
CHAMBRE DES COMMUNES
CANADA

45th PARLIAMENT, 1st SESSION

45^e LÉGISLATURE, 1^{re} SESSION

JOURNALS

No. 74 (Unrevised)

Tuesday, January 27, 2026

10:00 a.m.

JOURNAUX

N^o 74 (Non révisé)

Le mardi 27 janvier 2026

10 heures

PRAYER

DAILY ROUTINE OF BUSINESS

Presenting Reports from Interparliamentary Delegations

Pursuant to Standing Order 34(1), Julie Dzerowicz (Davenport) presented the report of the Canadian NATO Parliamentary Association, Parliamentary Transatlantic Forum, Washington, D.C., United States of America, from December 4 to 6, 2023. — Sessional Paper No. 8565-451-50-03.

Pursuant to Standing Order 34(1), Julie Dzerowicz (Davenport) presented the report of the Canadian NATO Parliamentary Association, Spring Session, Sofia, Bulgaria, from May 24 to 27, 2024. — Sessional Paper No. 8565-451-50-04.

Pursuant to Standing Order 34(1), Julie Dzerowicz (Davenport) presented the report of the Canadian NATO Parliamentary Association, 70th Annual Session, Montreal, Quebec, from November 22 to 25, 2024. — Sessional Paper No. 8565-451-50-05.

Pursuant to Standing Order 34(1), Julie Dzerowicz (Davenport) presented the report of the Canadian NATO Parliamentary Association, Joint Committee Meetings of Defence Security Committee (DSC), Economics and Security Committee (ESC), and the Political Committee (PC), Brussels, Belgium, from February 17 to 19, 2025. — Sessional Paper No. 8565-451-50-06.

PRIÈRE

AFFAIRES COURANTES ORDINAIRES

Présentation de rapports de délégations interparlementaires

Conformément à l'article 34(1) du Règlement, Julie Dzerowicz (Davenport) présente le rapport de l'Association parlementaire canadienne de l'OTAN, Forum parlementaire transatlantique, Washington, D.C. (États-Unis d'Amérique), du 4 au 6 décembre 2023. — Document parlementaire n^o 8565-451-50-03.

Conformément à l'article 34(1) du Règlement, Julie Dzerowicz (Davenport) présente le rapport de l'Association parlementaire canadienne de l'OTAN, Session de printemps, Sofia (Bulgarie), du 24 au 27 mai 2024. — Document parlementaire n^o 8565-451-50-04.

Conformément à l'article 34(1) du Règlement, Julie Dzerowicz (Davenport) présente le rapport de l'Association parlementaire canadienne de l'OTAN, 70^e session annuelle, Montréal (Québec), du 22 au 25 novembre 2024. — Document parlementaire n^o 8565-451-50-05.

Conformément à l'article 34(1) du Règlement, Julie Dzerowicz (Davenport) présente le rapport de l'Association parlementaire canadienne de l'OTAN, Réunions conjointes de la commission de la défense et de la sécurité (DSC), de la commission de l'économie et de la sécurité (ESC), et de la commission politique (PC), Bruxelles (Belgique), du 17 au 19 février 2025. — Document parlementaire n^o 8565-451-50-06.

Presenting Reports from Committees

Angelo Iacono (Alfred-Pellan), from the Standing Committee on Environment and Sustainable Development, presented the second report of the committee, "Impacts of Canada's financial system related to the environment and climate change". — Sessional Paper No. 8510-451-66.

Pursuant to Standing Order 109, the committee requested that the government table a comprehensive response.

A copy of the relevant Minutes of Proceedings (*Meeting No. 19*) was tabled.

Chris Bittle (St. Catharines), from the Standing Committee on Procedure and House Affairs, presented the 13th report of the committee, which was as follows:

The committee recommends, pursuant to Standing Orders 104 and 114, the following changes to the lists of members of the following standing committees:

Standing Committee on Agriculture and Agri-Food

Sébastien Lemire for Yves Perron

Standing Committee on Foreign Affairs and International Development

Steven Guilbeault for Bill Blair

Standing Committee on Health

Maxime Blanchette-Joncas for Luc Thériault

Standing Committee on Human Resources, Skills and Social Development and the Status of Persons with Disabilities

Andréanne Larouche for Marilène Gill

Standing Committee on Indigenous and Northern Affairs

Marilène Gill for Sébastien Lemire

Standing Committee on Industry and Technology

Michael Ma for Nathaniel Erskine-Smith

Standing Committee on Natural Resources

Braedon Clark for Ron McKinnon

Standing Committee on Public Accounts

Ron McKinnon for Anthony Housefather

Standing Committee on Veterans Affairs

Chris d'Entremont for Braedon Clark

The committee further recommends, pursuant to Standing Orders 104 and 114, that the names of the following members be added to the lists of associate members of the following standing committees:

Présentation de rapports de comités

Angelo Iacono (Alfred-Pellan), du Comité permanent de l'environnement et du développement durable, présente le deuxième rapport du Comité, « Impacts du système financier canadien relativement à l'environnement et les changements climatiques ». — Document parlementaire n° 8510-451-66.

Conformément à l'article 109 du Règlement, le Comité demande au gouvernement de déposer une réponse globale.

Un exemplaire du procès-verbal pertinent (*réunion n° 19*) est déposé.

Chris Bittle (St. Catharines), du Comité permanent de la procédure et des affaires de la Chambre, présente le 13^e rapport du Comité, dont voici le texte :

Le Comité recommande, conformément au mandat que lui confèrent les articles 104 et 114 du Règlement, les changements suivants dans les listes des membres des comités permanents suivants :

Comité permanent de l'agriculture et de l'agroalimentaire

Sébastien Lemire remplace Yves Perron

Comité permanent des affaires étrangères et du développement international

Steven Guilbeault remplace Bill Blair

Comité permanent de la santé

Maxime Blanchette-Joncas remplace Luc Thériault

Comité permanent des ressources humaines, du développement des compétences, du développement social et de la condition des personnes handicapées

Andréanne Larouche remplace Marilène Gill

Comité permanent des affaires autochtones et du Nord

Marilène Gill remplace Sébastien Lemire

Comité permanent de l'industrie et de la technologie

Michael Ma remplace Nathaniel Erskine-Smith

Comité permanent des ressources naturelles

Braedon Clark remplace Ron McKinnon

Comité permanent des comptes publics

Ron McKinnon remplace Anthony Housefather

Comité permanent des anciens combattants

Chris d'Entremont remplace Braedon Clark

Le Comité recommande de plus, conformément au mandat que lui confèrent les articles 104 et 114 du Règlement, que les noms des députés suivants soient ajoutés aux listes des membres associés des comités permanents suivants :

Standing Committee on Agriculture and Agri-Food

Yves Perron

Comité permanent de l'agriculture et de l'agroalimentaire

Yves Perron

Standing Committee on Health

Luc Thériault

Comité permanent de la santé

Luc Thériault

Standing Committee on Human Resources, Skills and Social Development and the Status of Persons with Disabilities

Marilène Gill

Comité permanent des ressources humaines, du développement des compétences, du développement social et de la condition des personnes handicapées

Marilène Gill

Standing Committee on Indigenous and Northern Affairs

Sébastien Lemire

Comité permanent des affaires autochtones et du Nord

Sébastien Lemire

The committee further recommends, pursuant to Standing Orders 104 and 114, the following changes to the list of members of the Standing Joint Committee for the Scrutiny of Regulations:

Claude DeBellefeuille for Xavier Barsalou-Duval
Nathaniel Erskine-Smith for Ron McKinnon

The committee further recommends, pursuant to Standing Orders 104 and 114, that the name of the following member be added to the list of associate members of the Standing Joint Committee for the Scrutiny of Regulations:

Xavier Barsalou-Duval

A copy of the relevant Minutes of Proceedings (*Meeting No. 1*) is tabled.

Introduction of Private Members' Bills

Pursuant to Standing Orders 68(2) and 69(1), on motion of Heather McPherson (Edmonton Strathcona), seconded by Alexandre Boulerice (Rosemont—La Petite-Patrie), Bill C-259, An Act to amend the Canada Labour Code (fair representation), was introduced, read the first time, ordered to be printed and ordered for a second reading at the next sitting of the House.

Motions

By unanimous consent, it was resolved, — That the 13th report of the Standing Committee on Procedure and House Affairs, presented earlier today, be concurred in.

Presenting Petitions

Pursuant to Standing Order 36, petitions certified by the Clerk of Petitions were presented as follows:

- by Kelly Block (Carlton Trail—Eagle Creek), one concerning civil and human rights (No. 451-00408);
- by Brad Vis (Mission—Matsqui—Abbotsford), one concerning taxation (No. 451-00409).

BUSINESS OF SUPPLY

The order was read for the consideration of the business of supply.

Le Comité recommande de plus, conformément au mandat que lui confèrent les articles 104 et 114 du Règlement, les changements suivants dans la liste des membres du Comité mixte permanent d'examen de la réglementation :

Claude DeBellefeuille remplace Xavier Barsalou-Duval
Nathaniel Erskine-Smith remplace Ron McKinnon

Le Comité recommande de plus, conformément au mandat que lui confèrent les articles 104 et 114 du Règlement, que le nom du député suivant soit ajouté à la liste des membres associés du Comité mixte permanent d'examen de la réglementation :

Xavier Barsalou-Duval

Un exemplaire du procès-verbal pertinent (*réunion n° 1*) est déposé.

Dépôt de projets de loi émanant des députés

Conformément aux articles 68(2) et 69(1) du Règlement, sur motion de Heather McPherson (Edmonton Strathcona), appuyée par Alexandre Boulerice (Rosemont—La Petite-Patrie), le projet de loi C-259, Loi modifiant le Code canadien du travail (représentation juste), est déposé, lu une première fois, l'impression en est ordonnée et la deuxième lecture en est fixée à la prochaine séance de la Chambre.

Motions

Du consentement unanime, il est résolu, — Que le 13^e rapport du Comité permanent de la procédure et des affaires de la Chambre, présenté plus tôt aujourd'hui, soit agréé.

Présentation de pétitions

Conformément à l'article 36 du Règlement, des pétitions certifiées par le greffier des pétitions sont présentées :

- par Kelly Block (Sentier Carlton—Eagle Creek), une au sujet des droits de la personne (n° 451-00408);
- par Brad Vis (Mission—Matsqui—Abbotsford), une au sujet de la fiscalité (n° 451-00409).

TRAVAUX DES SUBSIDES

Il est donné lecture de l'ordre portant prise en considération des travaux des subsides.

Shannon Stubbs (Lakeland), seconded by Carol Anstey (Long Range Mountains), moved, — That, in the interest of restoring Canadian economic sovereignty, the House call on the government to immediately introduce a Canada Sovereignty Act that:

(a) re-establishes Canada as a competitive resource-producing nation by repealing federal measures that block or penalize development, including,

- (i) the Impact Assessment Act (formerly Bill C-69),
- (ii) the Oil Tanker Moratorium Act (formerly Bill C-48),

(iii) the federal industrial carbon tax,

(iv) the oil and gas emissions cap,

(v) the federal electric vehicle sales mandate,

(vi) the federal plastics manufacturing prohibitions,

(vii) federal regulatory restrictions that impede communication and advocacy by Canadian energy companies;

(b) rewards provinces, businesses, and workers who build and invest in Canada by,

(i) introducing a Canada First Reinvestment Tax Cut to spur domestic industrial activity,

(ii) providing free trade bonuses to provincial governments that remove internal trade barriers and fully open their markets to fellow Canadians; and

(c) protects Canadian innovation by requiring the Minister of Industry to present plans to Parliament to keep Canada's inventions, discoveries and innovations from being sold off to other countries.

Debate arose thereon.

STATEMENTS BY MEMBERS

Pursuant to Standing Order 31, members made statements.

ORAL QUESTIONS

Pursuant to Standing Order 30(5), the House proceeded to Oral Questions.

BUSINESS OF SUPPLY

The House resumed consideration of the motion of Shannon Stubbs (Lakeland), seconded by Carol Anstey (Long Range Mountains), in relation to the business of supply.

The debate continued.

At 5:15 p.m., pursuant to Standing Order 81(16), the Speaker interrupted the proceedings.

The question was put on the motion and, pursuant to Standing Order 45, the recorded division was deferred until Wednesday, January 28, 2026, at the expiry of the time provided for Oral Questions.

Shannon Stubbs (Lakeland), appuyée par Carol Anstey (Long Range Mountains), propose, — Que, dans le but de restaurer la souveraineté économique du Canada, la Chambre demande au gouvernement de présenter dès maintenant une loi sur la souveraineté du Canada, laquelle :

a) referait du Canada un pays concurrentiel dans le domaine de la production de ressources en abrogeant les mesures fédérales qui bloquent ou paralysent le développement, y compris,

- (i) la Loi sur l'évaluation d'impact (ancien projet de loi C-69),
- (ii) la Loi sur le moratoire relatif aux pétroliers (ancien projet de loi C-48),

(iii) la taxe carbone fédérale pour le secteur industriel,

(iv) le plafond d'émissions pétrolières et gazières,

(v) le quota fédéral de ventes de véhicules électriques,

(vi) l'interdiction fédérale touchant la fabrication de plastiques,

(vii) les contraintes réglementaires fédérales qui nuisent aux communications et aux efforts de promotion des sociétés énergétiques canadiennes;

b) récompenserait les provinces, les entreprises et les travailleurs qui investissent au Canada et qui œuvrent à sa prospérité en,

(i) créant un crédit d'impôt pour réinvestissement au Canada afin de stimuler l'activité industrielle nationale,

(ii) offrant des primes au libre-échange aux gouvernements provinciaux qui suppriment les obstacles commerciaux et ouvrent pleinement leur marché aux autres Canadiens;

c) protégerait l'innovation canadienne en obligeant la ministre de l'Industrie à présenter un plan visant à empêcher la vente des inventions, découvertes et innovations canadiennes à d'autres pays.

Il s'élève un débat.

DÉCLARATIONS DE DÉPUTÉS

Conformément à l'article 31 du Règlement, des députés font des déclarations.

QUESTIONS ORALES

Conformément à l'article 30(5) du Règlement, la Chambre procède à la période de questions orales.

TRAVAUX DES SUBSIDES

La Chambre reprend l'étude de la motion de Shannon Stubbs (Lakeland), appuyée par Carol Anstey (Long Range Mountains), relative aux travaux des subsides.

Le débat se poursuit.

À 17 h 15, conformément à l'article 81(16) du Règlement, le Président interrompt les délibérations.

La motion est mise aux voix et, conformément à l'article 45 du Règlement, le vote par appel nominal est différé jusqu'au mercredi 28 janvier 2026, à la fin de la période prévue pour les questions orales.

PRIVATE MEMBERS' BUSINESS

At 5:18 p.m., by unanimous consent, the House proceeded to the consideration of Private Members' Business.

The order was read for the second reading and reference to the Standing Committee on Agriculture and Agri-Food of Bill C-226, An Act to establish a national framework to improve food price transparency.

Gurbux Saini (Fleetwood—Port Kells), seconded by Zoe Royer (Port Moody—Coquitlam), moved, — That the bill be now read a second time and referred to the Standing Committee on Agriculture and Agri-Food.

Debate arose thereon.

Pursuant to Standing Order 93(1), the order was dropped to the bottom of the order of precedence on the Order Paper.

ADJOURNMENT PROCEEDINGS

At 6:19 p.m., pursuant to Standing Order 38(1), the question "That this House do now adjourn" was deemed to have been proposed.

After debate, the question was deemed to have been adopted.

Accordingly, at 6:37 p.m., the Speaker adjourned the House until tomorrow at 2:00 p.m., pursuant to Standing Order 24(1).

AFFAIRES ÉMANANT DES DÉPUTÉS

À 17 h 18, du consentement unanime, la Chambre aborde l'étude des affaires émanant des députés.

Il est donné lecture de l'ordre portant deuxième lecture et renvoi au Comité permanent de l'agriculture et de l'agroalimentaire du projet de loi C-226, Loi établissant un cadre national visant à accroître la transparence des prix des aliments.

Gurbux Saini (Fleetwood—Port Kells), appuyé par Zoe Royer (Port Moody—Coquitlam), propose, — Que le projet de loi soit maintenant lu une deuxième fois et renvoyé au Comité permanent de l'agriculture et de l'agroalimentaire.

Il s'élève un débat.

Conformément à l'article 93(1) du Règlement, l'ordre est reporté au bas de l'ordre de priorité au Feuilleton.

DÉBAT D'AJOURNEMENT

À 18 h 19, conformément à l'article 38(1) du Règlement, la motion « Que la Chambre s'ajourne maintenant » est réputée présentée.

Après débat, la motion est réputée agréée.

En conséquence, à 18 h 37, le Président ajourne la Chambre jusqu'à demain, à 14 heures, conformément à l'article 24(1) du Règlement.